
P R O T O K Ó Ł Nr XXVIII/2017 
X X V i n sesji Rady Gminy Ryjewo z dnia 31 maja 2017 roku. 

Sesja odbyła się w Gminnym Ośrodku Kultury w Ryjewie. 
Sesję rozpoczęto o godzinie 15 - zakończono o godzinie 17^^. 

X X V I I I sesję Rady Gminy otworzył i przewodniczył jej Pan Kazimierz Zima Przewodniczący Rady 
Gminy. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik Nr 1 do protokołu. 
Lista obecności sołtysów stanowi załącznik Nr 2 do protokołu. 
Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 3 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził prawomocność obrad X X V I I I sesji. 
Na stan 15 radnych w sesji uczestniczy 15 radnych. 

W sesji ponadto uczestniczyli: 
1. Pan Sławomir Słupczyński 
2. Pani Małgorzata Zdunek 
3. Pani Dorota Czerkies 
4. Pan Adam Mączyński 
5. Pan Roman Zbróg 
6. Pan Andrzej Zwolak 
7. Krystyna Łapacz 

8. Pan Tomasz Miler 
9. Pan Andrzej Fortuna 
10. Pan Józef Sarnowski 

- Wójt Gminy 
- Skarbnik Gminy 
- Sekretarz Gminy 
- Kierownik GOPS w Ryjewie 
- Dyrektor G O K w Ryjewie 
- Radny Rady Powiatu Kwidzyńskiego 
- Radna Rady Powiatu Kwidzyńskiego 
- Zarząd Dróg Wojewódzkich w Gdańsku 
- Wicestarosta Kwidzyński 

Z-ca Przewodniczącego Sejmiku Województwa Pomorskiego 

Ad.2 Ustalenie i zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował Radnych, iż wraz z zaproszeniami otrzymali porządek 
obrad. W związku z powyższym Przewodniczący Rady wystąpił do Radnych z pytaniem czy mają 
uwagi do przedstawionego porządku obrad. Radni nie wnieśli uwag wobec czego przystąpiono 
do głosowania. W głosowaniu jednogłośnie (za-15, przeciw- O, wstrzymał się -0) przyjęto porządek 
obrad w brzmieniu: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności sesji. 
2. Ustalenie i przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej X X V I I sesji Rady Gminy Ryjewo. 
4. Informacja o przeprowadzonych remontach i modernizacjach dróg gminnych, powiatowych 

i wojewódzkich w 2016 roku oraz plany na rok 2017. 
5. Rozpatrzenie i przyjęcie sprawozdania z wykonania budżetu gminy Ryjewo za rok 2016: 

a) Sprawozdanie Wójta z wykonania budżetu za 2016 rok; 
b) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania budżetu 

Gminy Ryjewo za 2016 rok wraz ze sprawozdaniem finansowym; 
c) Przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej w sprawie wykonania budżetu Gminy Ryjewo 

za 2016 rok; 
d) Dyskusja dotycząca przedstawionego sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Ryjewo 

za 2016 rok; 
e) Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz 

ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Ryjewo za rok 2016. 
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6. Głosowanie nad absolutorium dla Wójta Gminy Ryjewo: 
a) Przedstav/ienie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ryjewo w sprawie udzielenia 

absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo; 
b) Odczytanie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku w sprawie opinii 

o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ryjewo; 
c) Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie obciążenia służebnością przesyłu nieruchomości stanowiącej 
własność Gminy Ryjewo. 

8. Podjęcie uchvrały w sprawie ustalenia zasad i kryteriów wynajmowania lokali wchodzących 
w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Ryjewo. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia z Nadleśnictwem 
Kwidzyn przy realizacji inwestycji pn: „Przebudowa drogi w leśnictwie Lisewo obręb 
Ryjewo" 

10. Podjęcie uchwały w sprawie poparcia dla uchwał Rad Gmin Dobrzeń Wielki , Dąbrowa 
i Komprachcice dotyczących przywrócenia granic wymienionych gmin do stanu sprzed 
1 stycznia 2017 r. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXII I /167 /16 z dnia 28 grudnia 2016 roku 
w sprawie uchwalenia budżetu gminy Ryjewo na 2017 rok. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXII I /166 /16 z dnia 28 grudnia 2016 roku 
w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ryjewo na lata 2017-2027. 

13. Informacja Wójta z działalności w okresie między sesjami. 
14. Interpelacje i 2:apytania radnych. 
15. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
16. Wolne wnioski i informacje. 
17. Zakończenie obrad. 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej X V I sesji Rady Gminy Ryjewo. 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Kazimierz Zima poinformował, że protokół z X X V I I sesji z dnia 
26 kwietnia 2017 roku wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy w Ryjewie oraz opublikowany 
w Biuletynie Infoniiacji Publicznej. Przewodniczący Rady zapytał czy są uwagi do protokołu. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. Rada Gminy Ryjewo przyjęła jednogłośnie 
protokół z X X V I I sesji Rady Gminy z dnia 26 kwietnia 2017 roku. 

Ad.4. Informacja o przeprowadzonycłi remontacłi i modernizacjacłi dróg gminnycłi, 
powiatowycłi i wojewódzkicli w 2016 roku oraz płany na rok 2017. 

Przewodniczący Rady: Gościmy na dzisiejszej sesji przedstawicieli dróg wojewódzkich 
i powiatowych: Wiceprzewodniczącego Rady Sejmiku Województwa Pomorskiego Pana Józefa 
Sarnowskiego oraz Wicedyrektora Zarządu Dróg Wojewódzkich Pana Tomasza Milera oraz Pana 
Andrzeja Fortunę Wicestarostę Powiatu Kwidzyńskiego. Proszę według rangi o zabranie głosu w 
pierwszej kolejności przedstawiciela Zarządu Dróg Wojewódzkich w Gdańsku Pana Tomasza 
Milera. 

Pan Tomasz Miler: Dziękuję za zaproszenie, jest mi miło reprezentować Marszałka Województwa 
u Państwa w Gminie. Postaram się pare rzeczy wyjaśnić i naświetlić, aby ten obraz sytuacji nie był 
zniekształcony. Zacznę od tego, że województwo pomorskie, którym zarządzamy jako Zarząd Dróg 
Wojewódzkich to około 1800 km dróg, z czego rejon w Sztumie, który pod zarządem ma Gminę 
Ryjewo ma około 288 km i jest to rejon, który ma największą ilość dróg. Spowodowane jest 
to przede wszystkim tym, że drogi te są dość krótkie i nie mające charakteru dróg wojewódzkich, 
ale są to drogi obronne i z mocy ustawy Ministerstwa Obrony są w Zarządzie Dróg Wojewódzkich, 
nie mogą to być drogi powiatowe ani drogi gminne. Stan dróg jest Państwu znany. Rejon 

Strona 2 z 20 



w Sztumie dostaje określoną kwotę na remonty bieżące. Dysponuje kwotą około 800 tysięcy 
złotych. Remonty cząstkowe po zimie dokonywane są w dwóch teclinologiach: betonu asfaltowego 
oraz emulsją i grysami. Przyznaję, że Gmina Ryjewo jest jedyną gminą, jedynym rejonem gdzie na 
dużą skalę stosowana jest technologia remontu emulsją i grysami. Po przeglądzie pięcioletnim 
okazało się, że stan dróg nie jest za ciekawy i aby utrzymać i zachować jakąkolwiek przejezdność 
przy budżecie rejonu jaki posiadamy stosowana jest właśnie technologia emulsją i grysami. 
Pieniądze w budżecie jakie posiadamy na remonty to kwota 800 tys. zł. Już od początku roku 
zagospodarowano około 350 tys. złotych. Skala zjawiska jest dosyć widoczna. Drogi, które są w 
waszej gminie mają dosyć niskie natężenie ruchu. Wiem że Państwa nie satysfakcjonuje taka 
odpowiedź, ale musimy wydatkować środki według priorytetowej wartości natężenia ruchu, czyli 
tam gdzie te natężenie ilości wypadków może być zwiększone. Na dzień dzisiejszy zaawansowane 
są aktualne remonty w około 70 %. Chciałbym również rzucić trochę światła odnośnie utrzymania 
dróg pod względem koszenia dróg i utrzymania poboczy. Na terenie całego województwa 
pomorskiego zakres obowiązku zarządcy drogi w zakresie koszenia poboczy utrzymujemy na 
poziomie 15-18 % . Musi to się odbijać na drogach, gdzie jest mniejsze natężenie ruchu. W 
miejscach o większym natężeniu ruchu koszenie odbywa się więcej razy. Z wiadomości 
pozytywnych zostało nam jeszcze trochę pieniędzy na remonty, które będziemy kontynuować. 
Chcemy je zrobić dwuetapowo. A mianowicie kończymy remont pozimowy i zostawiamy część 
środków na remonty przed samą zimą, po to aby uniknąć sytuacji wybicia dziur przed sezonem 
zimowym, na co nie możemy pozwolić. W zeszłym roku w miejscowości Benowo z porozumieniu 
z Panem Wójtem zrobiono niewielką łatę. Z dużych inwestycji drogowych niestety w Planie 
Regionalnym Programu Operacyjnego Województwa Pomorskiego nie ma Gminy Ryjewo, gdyż 
żadna z tutejszych dróg nie ma odpowiednio dużego natężenia ruchu, aby być drogą strategiczną. 

Przewodniczący Rady zaprosił Radnych do krótkiej dyskusji na temat dróg wojewódzkich. 

Przewodniczący Rady: My oczywiście mamy świadomość, jak większość samorządowców, że 
najgorsze drogi nie są tylko w Gminie Ryjewo. Natomiast czy w każdej gminie dzieje się tak wokół 
dróg wojewódzkich jak w naszej gminie? Mam tu na myśli chodniki, wycinanie i okaszanie 
poboczy, co nie należy do naszych obowiązków, a co jest nam często pozostawianie. Przypominam 
sytuację ulicy Grunwaldzkiej, gdzie mamy już cały nowy chodnik po jednej stronie i 
prawdopodobnie zabierzemy się za drugą stronę niepatrząc już na środki jakie Zarząd Dróg 
Wojewódzkich może ewentualnie przeznaczyć. Wychodzimy z własnymi inicjatywami, czego 
przykładem jest budowa chodnika na ulicy Podgórnej w Ryjewie, gdzie nasz wkład będzie 
wielokrotnie większy niż Zarządu Dróg Wojewódzkich. Chcielibyśmy sygnalizując problem dróg 
wojewódzkich na terenie naszej gminy podnieść to co Gmina Ryjewo robi dla tych dróg i poboczy. 
Będziemy o tym mówić i głośno podkreślać. 

Pan Sławomir Słupczyńsici: Pan Przewodniczący poruszył wiele ważnych tematów o których 
chciałem powiedzieć. Swoje wystąpienie ograniczę do trzech ważnych punktów. Pierwszy punkt 
dotyczy Panie Dyrektorze stanu naszych dróg, z czego to jak Pan wie wypłynął apel wystosowany 
przez nasz samorząd do Marszałka Województwa Pomorskiego. Apel poparty był ponad ośmiuset 
podpisami przypuszczam, że było by ich zdecydowanie więcej gdybyśmy zbierali podpisy dłużej 
niż cztery dni. Prawdopodobnie wszyscy mieszkańcy by się pod tym zdecydowanie podpisali. 
Z tego co Pan powiedział, przeraża mnie ta informacja że w planach płatnikiem jest Zarząd 
Województwa a Zarząd Dróg Wojewódzkich jest wykonawcą tego co Zarząd Województwa 
przyjmie w swoim budżecie. Cieszy mnie niezmiernie obecność Pana Radnego 
Wieceprzewodniczącego Sejmiku, mam nadzieję, że będzie takim naszym przekaźnikiem i te nasze 
bolączki i konstruktywne prośby uwzględni, po to aby ten stan naszych dróg i chodników na terenie 
naszej gminy poprawić, a drogi są fatalne. Przykładem frustracji naszych mieszkańców jest 
specjalnie prowadzona od 3-4 lat strona na jednym z portali społecznościowych, na którym opisana 
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jest droga Mątowskie Pastwiska - Benowo. Obawiam się, że odkładanie kapitalnycli remontów 
może doprowadzić do tego, że te drogi ulegną całkowitej degradacji. Po drugie z pozytywnych 
rzeczy, cieszymy się z tych 600m drogi, które nie były w planach a udało się j ą zrobić, za co 
dziękuję. Za chwilę wspólnie będziemy realizowali inwestycję na ulicy Podgórnej. T a inwestycja 
powinna powstać do końca tego roku, większość spraw formalnych między Gminą a Zarządem 
Województwa jest już załatwiona. Często spotykam się jednak z pytaniem mieszkańców 
interesujących się stanem dróg i formalnościami z tym związanymi, jak to jest możliwe, że 
w ramach kapitalnego remontu drogi prowadzącej do autostrady A l miedzy miejscowością Pelplin 
a Starogardem, buduje się piękne chodniki na całym terenie tej drogi, ścieżkę rowerową i to jest 
w ramach tej inwestycji a my mała Gmina Ryjewo musimy dopłacać i to spore pieniądze, bo około 
85 tys.zł do budowy chodnika. Oczywiście cieszymy się z tego że dzięki naszej wspólnej 
inicjatywie ten chodnik wreszcie powstanie. Po trzecie chciałbym zaapelować do Pana Dyrektora, 
aby tym samym sposobem, którym będziemy budowali chodnik na ulicy Podgórnej, doprowadzić 
do budowy chodnika między Leśnictwem Lisewo a Leśnictwem Biały Dwór po jednej stronie, ale 
również fragmentu chodnika po drugiej stronie od Leśnictwa Lisewo do Osiedla Leśnego, 
a następnie do Boiska Leśnego. Gmina Ryjewo deklaruje, że znajdzie środki w budżecie na ten cel. 
Zdaję sobie sprawę jak wygląda budżet, dlatego proponuję podzielić te inwestycje na 3 części 
i stopniowo realizować. Liczę na to że środki się znajdą. Nasi mieszkańcy są już bardzo 
zdeterminowani, wiem że indywidualnie mieszkańcy byli w sprawie stanu dróg w Zarządzie Dróg 
Wojewódzkich w Gdańsku. Apeluję do Pana Dyrektora i Pana Radnego Sejmiku, żeby mieć 
w pamięci naszą Gminę, będziemy zadowoleni choćby z 20m nowego chodnika czy drogi. 

Przewodniczący Flady: Trzeba podkreślić, że nie chcemy tylko narzekać. Jeszcze przed budową 
mostu kwidzyńskiego sygnalizowaliśmy, że bardzo ważną dla naszych mieszkańców będzie droga 
Ryjewo-Gurcz, która jest znacznym odcinkiem dojazdu do mostu. Pragnę dziś z tego miejsca 
bardzo serdecznie po raz kolejny podziękować za odcinek drogi Ryjewo-Gurcz. Kolejnym bardzo 
istotnym odcinkiem dojazdowym do Trójmiasta, zwłaszcza teraz przy remontach w Sztumie, 
w Malborku, jest droga tzw. Trakt Gdański, która prowadzi przez miejscowości Jarzębina, Rudniki, 
Barcice, Benowo, następnie Biała Góra, Miłoradz. Dobrze było by w najbliższej przyszłości 
pomyśleć, aby takie połączenie stworzyć, gdzie podkreślam jest to bardzo ważdy dojazd do 
Trójmiasta. Dobrym symptomem jest dzisiejsza obecność Pana Dyrektora, ze swojej strony chcę 
w imieniu Rady i Pana Wójta zadeklarować chęć współpracy w temacie dróg. 

Radny Piotr Kurach: Panie Dyrektorze kiedy możemy spodziewać się procedury przetargowej 
dotyczącej budowy chodnika na ulicy Podgórnej? 

Pan Tomasz Miler: W temacie chodnika bardzo dziękuję Panu Wójtowi, że udało nam się znaleźć 
nić porozumienia i doprowadzić do fmalizacji tego zadania. Na dzień dzisiejszy dokumentacja 
została przekazana do rejonu w Sztumie i na dniach w najbliższym tygodniu zostanie ogłoszone 
postępowanie przetargowe i będziemy przystępować do realizacji tego zadania. 

Radna Bernadeta Łukaszewska: Czy dobrze zrozumiałam remont ulicy Grunwaldzkiej do zimy 
jest już ukończony, co ze skrzyżowaniem? 

Przewodniczący Rady: Odnośnie tego remontu cząstkowego, mamy informację, że on wkrótce się 
rozpocznie. Jakie stoją przeszkody, aby te remonty szybciej się odbywały? Nadmienię tylko, że jeśli 
chodzi o odśnieżanie nie mamy tutaj żadnych zastrzeżeń. 

Pan Tomasz Miler: Odnośnie skrzyżowania drogi 607 z 608, czyli ulica Grunwaldzka i ulica 
Podgórna, na ten odcinek przygotowujemy dokumentację, aby móc przebudować to skrzyżowanie. 
Znajdziemy środki na finansowanie. Chcemy to skrzyżowanie przebudować, gdyż widzimy, że 

Strona 4 z 20 



pojawia się tu problem z ciągłością utrzymania ruchu. Założenia projektowe przewidują 
przebudowanie skrzyżowania w ciągu ulicy Grunwaldzkiej około 500m od skrzyżowania i w ulicę 
Podgórną około 300m tj. do tablicy koniec miejscowości Ryjewo, takie są założenia projektowe. 
Nie wiem ile to będzie kosztowało, po wykonaniu projektu będę mógł coś więcej powiedzieć. 
Odnośnie inwestycji jednorocznych, środki na tego typu cele pojawiają sie dość nagle i trudno 
przewidzieć termin, stąd ta dokumentacja, chcemy jako Zarząd Dróg być jak najlepiej przygotowani 
na tego typy ewentualność. Myślimy o wykonaniu nakładki w miejscowości Jarzębina, co również 
jest na naszej liście zadań, jak pojawią się środki będziemy próbowali to zrealizować. Z kolei 
odnośnie pytania Pana Wójta dotyczącego drogi od Pelplina do A l , otóż droga ta jest wpisana w 
Regionalnym Programie Operacyjnym jako droga strategiczna-transportowa i ona musi być 
wykonana w takiej technologi i konwencji: ścieżka rowerowa, chodnik, nawierzchnia, poszczenie. 
Jeżeli by nie została wykonana w takiej technologi to będzie to kolidowało z jaką kolwiek polityką 
transportową. Finansowanie tego wszystkiego, tych założeń strategicznych jest ze środków Uni 
Europejskiej na poziomie 90%, a udział Województwa Pomorskiego jest tylko na poziomie 10%, 
a więc niewielkim. Podsumowując środki wojewódzkie nie są na tak wysokim poziomie jakby się 
wydawało, tak więc, jak tylko uda nam się znaleźć jakiekolwiek źródła finansowania to chętnie 
wykonamy wiele zadań. 

Przewodniczący Rady: Proszę o zabranie głosu Pana Wiceprzewodniczącego Rady Sejmiku 
Józefa Sarnowskiego. 

Pan Józef Sarnowski: Odniosę się do tematów, które padły na dzisiejszej sesji. Otóż dróg 
dziurawych na rejonie Powiśla jest bardzo dużo. Mieszkańcy chcieliby nareszcie pojeździć 
normalnie po drogach. Pan Dyrektor tłumacząc ma rację, gdyż drogi tutejsze były kilkadziesiąt lat 
temu szykowane jako drogi obronne dla Ministerstwa Obrony Narodowej, tak aby czołgi mogły 
przejechać. Dzisiaj musimy na to inaczej spojrzeć, myślę, że damy radę. Na naprawę dróg wedlu 
Marszałka potrzeba rocznie około 1 mld.zł, a przecież nikt nam tych środków nie da. Dochody 
pozyskujemy od podatników. Budżet wojewódzki jest bardzo podobny do budżetu gminy, tylko 
wydatki są różne. Natomiast nie mogę się zgodzić z tym co powiedział Dyrektor Miler odnośnie 
R P O W P . Nie godząc się na takie rozwiązania jakie są zaproponowane w RPO W P napisałem do 
Marszałka Struka interpelację w sprawie zmiany zapisów w RPO WP. Gdyż najlepsze punkty w 
ramach tego programu mają miejscowości najlepiej rozwinięte, w ten sposób mniejsze 
miejscowości nigdy się nie załapią na program. Tłumaczono mi, że są takie a nie inne obwarowania 
w ramach R P O WP. Na pewno podjęliśmy i po raz kolejny podejmiemy dyskusje na obradach 
Sejmiku w sprawie poprawy sytuacji dróg na Powiślu. Drogi to najważniejszy wydział, myślę, że ta 
współpraca nam się układa i mam nadzieję będzie się dalej układała. Proszę być dobrych myśli, 
zawsze będę wspierał Państwa i dalej będę pilnował Waszych spraw. 

Przewodniczący Rady: My jako gmina jesteśmy otwarci na współpracę i partycypowanie 
w kosztach, czego dziś przedstawiono na to przykład. Do tej pory współpraca zarówno z Zarządem 
Dróg Wojewódzkich, czy z powiatem była dobra i do dzisiaj te stosunki są bardzo dobre. Idąc 
tokiem myślenia Pana Wiceprzewodniczącego Sejmiku myślę, że ta współpraca dalej będzie dobra 
i trzeba rzeczywiście dużo o tym rozmawiać. Proszę Panów aby nie mieli do nas pretensji, że My 
mówimy o tym, ze mamy problemy, ale musimy o tym rozmawiać. 

Radna Barbara Wolak: Odnośnie tej proporcji, rejon sztumski posiada 288 km dróg to jest 1/6 
wszystkich dróg w województwie pomorskim, czy tylko jest 6 rejonów, i każdy jest taki sam? 
Wiem, że jest większa przejezdność w innych miejscach, ale u nas mieszkańcy, rolnicy też muszą 
dojechać do lekarzy, do szkół, do pól, a drogi te nie są najlepsze. 

Pan Sławomir Słupczyński: W sprawie podsumowania, w całym budżecie Gminy Ryjewo na 2017 
rok na remonty dróg mamy przeznaczone ponad 600 tys. zł, a cały budżet na remonty Zarządu Dróg 
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Wojewódzkich Rejonu Sztumskiego wynosi 800 tys. zł. Myślę, że to wszystko na ten temat. 

Pani Sołtys Krystyna Dominilc Panie Dyrektorze mieszkam już ponad 60 lat przy drodze nr 525, 
od pewnego czasu samochody dostawcze czy z paszami, nawozami nie chcą do nas przyjeżdżać, 
z uwagi na jej łzy stan. Pytam się dlaczego mamy tak dużo cierpieć? 

Pan Tomasz Miłer: Szanowni Państwo zdaję sobie sprawę jak i jest stan dróg. Rozumiem Pani 
flustracje, ale w ramach środków przyznanych przez Zarząd Dróg Wojewódzkich nie jestem w 
stanie zrobić wszystkiego na gotowo. Budżet nie jest z gumy i muszę wybierać między drogami, 
gdzie jest duże natężenie ruchu i musze tam wyremontować. Przed takimi trudnymi decyzjami 
staje. Z informacji jakie otrzymałem z rejonu wiem, że ta droga zostanie wyremontowana w 
najbliższym czasie, ale to nie będzie w takim zakresie jakim by Państwa satysfakcjonowało. Drogi, 
które są na Powiślu w 70% nie spełniają kryterium drogi wojewódzkiej, są one jednak wpisane na 
stan dróg wojewódzkich. Jednakże staramy się cokolwiek zrobić, ta łata w Benowie daje namiastkę 
tego, że nie zapommamy o Państwu. 

Pani Sołtys Krystyna Dominili.: Droga przy wale jest bardzo zarośnięta, był tam już wypadek 
śmiertelny, pas drogi jest bardzo wąski, nie można się minąć, i praktycznie nie da się tamtędy 
przejechać. 

Pan Tomasz Miłer: W zeszłym roku przekazaliśmy rejonom określone środki na wycinkę. Ale nie 
jesteśmy w stanie wszędzie dokonać wycinki. Staramy się aby drogę przy wale nr 602 przekazać do 
Spółek Wodnych, gdyż generalnie ten transport j ak i się tam odbywa nie powinien być naszą drogą 
wojewódzką. Piszemy też do Ministerstwa Obrony żeby przekazać im ten odcinek. My nie widzimy 
charakteru drogi wojewódzkiej na tej drodze, dostaliśmy ten odcinek wraz z dorobkiem inwentarza 
w latach 90 i tak zostało. 

Pan Józef Sarnowsłd: Rzeczywiście jest taka potrzeba, aby spotkać się z władzami gmin takimi 
jak wasza i przedyskutować tą sprawę, tak aby móc zaproponować Marszałkowi jakieś sensowne 
propozycje i rozwiązania całej sytuacji związanej z drogami. Proszę Pana Przewodniczącego 
o organizację takiego spotkania. Pan Dyrektor ze swojej strony i tak będzie robił co w jego mocy, 
ale budżet jest taki jaki jest. 

Przewodniczący Rady: Dziękuję za propozycję, obiecuję, że wspólnie z Panem Wójtem podejmę 
się organizacji takiego spotania. Myślę, że może to otworzyć jakiś nowy rozdział w tej sprawie. 

Radny Ryszard Patzwałd: Droga 525 jest bardzo zakrzaczona, trzeba się zatrzymać żeby móc się 
minąć, gmina nie może podjąć się wycinki, gdyż pojawia się problem, bo to nie jest droga gminna. 
Czy to jest taki problem aby ktoś inny mógł podjąć się takiej wycinki? 

Pan Tomasz Miłer: Bardzo chętnie przyjmiemy pomoc Wójta. Ale żeby wszystko było zgodne 
z literą prawa W()jt przy pomocy Rady musiałby podjąć stosowną uchwałę, że przekazuje 
Województwu pomorskiemu kwotę „x" na wykonanie danego zadania, a wtedy Zarząd przekazuje 
nam takie środki. To bardzo długo trwa i gminy od tego odchodzą. 

Pan Sławomir Słupczyńsld: Oferujemy pomoc fizyczną od zaraz. 

Radna Emiłia Ostrowsłca-Cendrowslta: Często są sytuację, że mieszkańcy gminy mają do 
odrobienia prace społeczne. Znaleźliby się chętni, którzy by poszli odrobić prace społeczne poprzez 
wycinkę. Ale pojawił się problem z odbiorem wyciętych krzaków. 
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Pan Tomasz Miler: Proponuję proste rozwiązanie, jakie teraz mi przyszło na myśl. My z poziomu 
Dróg Wojewódzkich w Sztumie zabezpieczymy i oznakujemy dany odcinek drogi, zweźmiemy na 
siebie bezpieczeństwo osób wycinających na drodze. Zwracam się do Wójta, czy jesteście w stanie 
zorganizować i ukierunkować prace na drodze, jeżeli tak weźmiemy bezpieczeństwo osób na siebie. 
Problem pojawia się z wyciętymi krzakami, gdyż absolutnie nie wolno ich palić. Posiadamy rębak 
w Sztumie, proszę pamiętać, że wycinkę najlepiej przeprowadzać albo na jesień albo na koniec 
zimy, kiedy widać co to za krzaki. Trzeba by na bieżąco stworzyć harmonogram, tak aby nie 
zostawiać wyciętych krzaków na poboczu, ani w rowie, bo może to grozić wywianiem na drogę. 
Myślę, że to będzie dobre rozwiązanie tej sytuacji. 

Przewodniczący Rady: Tak, to dobry pomysł. 

Radna Emilia Ostrowska-Cendrowska: Panie Dyrektorze czały czas mówi się, że nasze drogi nie 
są drogami strategicznymi, ale dla nas mieszkańców to są drogi strategiczne, którymi musimy 
dojechać do lekarza, najczęściej do Trójmiasta, a póki co to jest droga przez mękę, tak samo 
musimy dojechać do sklepu, szkół, czy do pól. Czujemy się poszkodowani, że nie jesteśmy 
strategiczni i ciągle jesteśmy odkładani na 40-50 lat. 

Przewodniczący Rady: Proszę Państwa to wynika też z tego, że żyjemy w tych czasach, 
że praktycznie każdy posiada pojazd i porusza się nim wszędzie. 

Pan Tomasz Miler: Ciężko jest rozgraniczyć bezpieczeństwo ludzi na drodze w zależności od 
miejsca zamieszkania. Nie powinno tak być, ale my stoimy na co dzień przed takimi dylematami. 
Muszę wziąć pod uwagę prawdopodobieństo wystąpienia wypadku i natężenia ruchu. Jestem 
przeciwnikiem takich argumentów, ale naprawdę nie zapominamy o waszych rejonach. Jestem 
przekonany, że rozwiązania będą. 

Przewodniczący Rady: Spotykaliśmy się z Marszałkiem Świlskim, gdzie ma on doskonałą wiedzę 
o stanie dróg na Powiślu i wie, że te drogi były przez wiele lat zaniedbywane. Efektem tego była 
droga Ryjewo-Gurcz. Chciałoby się powiedzieć: „dziękujemy za to co już zrobione i prosimy 
o więcej". 

Radny Zbigniew Reducha: Przysłuchując się wypowiedziom proponuję iść w kierunku dobrych 
wzorców i pomysłów, realizowanych na zasadach partnerskich. 

Przewodniczący Rady: Myślę, że dziś ta myśl porozumienia powstała. Dziękuję Panu 
Dyrektorowi za przybycie i obszerne wyjaśnienia. Dziękuję za konkretną i konstruktywną dyskusję. 
Dziękujemy za to co już zostało zrobione, liczymy na dalszą współpracę, czasami taką która nie 
wymaga nakładów finansowych. 

Przewodniczący Rady: Proszę o zabranie głosu Pana Wicestarostę Andrzeja Fortunę. 

Pan Andrzej Fortuna: Przypomnę, że powiat zarządza łącznie 235 km dróg na terenie wszystkich 
gmin powiatu kwidzyńskiego. W tym na terenie Gminy Ryjewo jest mniej niż 10%, bo niecałe 
23 km. Z kolei w ty zawiera się 1719 m drogi o nawierzchni gruntowej, chodzi o drogę Trzciano-
Olkusz, a pozostałe drogi mają nawierzchnię bitumiczną. Na roczne bieżące utrzymanie wszystkich 
dróg Rada Powiatu i Zarząd Powiatu przeznaczył w tym roku kwotę około 2 min. zł. Od 3 lat 
dysponujemy taką kwota na bieżące sprawy, poza inwestycjami. Nie jest to oczywiście kwota 
wystarczająca, bo warto by posiadać środki na inwestycje. Przyjęliśmy, że prowadzimy inwestycję 
wtedy gdy uda nam się złożyć tzw. inżynierię finansową ze środków zewnętrznych i dołożyć trochę 
własnych. Z własnych środków byśmy wielu zadań nie wykonali wcale. Często są takie lata, że nie 
inwestujemy w ogóle, a w następnych latach gdy pojawią się środki zewnętrzne inwestujemy 
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bardzo dużo. Na zimowe utrzymanie dróg wydatkowaliśmy 475 tys. zł na terenie całego powiatu. 
Odnośnie utrzymania zieleni, musz zaznaczyć że powiat kosi 100% dróg, łącznie z rowem 
i przeciwskarpą dv/ukrotnie w roku. Na szerokości całego pasa drogowego koszone jest ponad 50% 
dróg, a pozostałe 50% koszone jest dwukrotnie ale do szerokości 2 m, najczęściej do rowu 
przydrożnego. Nie dopuszczamy do zakrzaczenia, a więc widoczność i bezpieczeństwo są znacznie 
wyższe. W zeszłym roku koszenie kosztowało 150 tys. zł, a w tym roku wyniesie 160 tys.zł. 
Remonty cząstkowe w 2016 roku na nawierzchniach bitumicznych wyniosły ponad 1,63 min. zł, w 
tym na terenie Ominy Ryjewo około 75 tys.zł. Wprowadziliśmy zabieg tzw. podwójnego 
powierzchniowego utrwalenia dróg przy pomocy grysów i emulsji. W zeszłym roku 
przeznaczyliśmy na ten cel blisko 250 tys. zł, w tym na terenie Gminy Ryjewo 129 tys. zł na drogę 
Wiszary-Straszewo i na odcinek drogi Trzciano-Olkusz. Plan remontów cząstkowych nawierzchni 
bitumicznych na 2017 rok wynosi 667 tys. zł, gdzie wydatkowaliśmy już ponad 500 tys. zł. Jeżeli 
chodzi o planowane inwestycję, w tym roku mamy jedną, chodzi tu o wymianę uszkodzonego 
mostu nad Kanałem Palemona w okolicy Bronisławowa za 500 tys. zł. Przeprowadzamy remonty 
gruntowne na drogach Gurcz-Szkaradowo oraz Tycłmowy-Dubiel, na ten cel wydatkowane będzie 
230 tys. zł, a razem z nakładkami na tych drogach ponad 660 tys.zł. Robimy te drogi z myślą 
przekazania ich pod Gminę Kwidzyn, w zamian za wymianę na drogę Mareza-Korzeniewo. 
Tak porozumieliśmy się z Gminą Kwidzyn przy aprobacie Pana Marszałka. Pragnę też 
podziękować Panu Wójtowi za bardzo owocną dotychczasową współpracę. 

Przewodniczący Rady: Proszę Państwa odnośnie dzisiejszych uwag, my tylko przekazujemy 
uwagi i problemy mieszkańców którymi borykają się na co dzień. Ale starajmy się używać dla 
naszych dróg tego określenia"strategiczne", gdyż one dla nas są strategiczne. 

Radny Piotr Kurach: Panie Starosto, czy może w przyszłorocznym budżecie udało by się znaleźć 
środki na budowę chodnika przy drodze powiatowej w miejscowości Klecewko? 

Pan Andrzej Fortuna: Szanowni Państwo, wniosków odnośnie budowy chodników wpływa 
bardzo wiele m.in. od Radnych Powiatowych czy od Pana Wójta. T u pojawia się ta konieczność 
wyborów o których mówił Pan Dyrektor. W tym roku, o czym nie powiedziałem, przystępujemy do 
kolejnego zabiegu odtworzenia rowów przydrożnych, na co przeznaczyliśmy około 250 tys. zł. 
Potrzeb jest dużo, jednakże często budowa chodnika nie ogranicza się do budowy samego 
chodnika, bo to nie stanowi takiego kłopotu i nie jest kapitałochłorme. Jednakże trzeba pamiętać, że 
przy budowie chodnika często trzeba zastosować odwodnienie terenu czy położenie chodnika na 
rowie, i tu już koszty są potężne. Kierujemy się podobnymi kryteriami co Pan Dyrektor. 
Nie koncentrujemy się na razie na budowie chodników, robimy to raczej przy konkretnej 
inwestycji, gdzie następuje przebudowa całej drogi. Przykładem jest tu Trzciano, Kamionka. Nie 
wchodzimy w inwestycje samodzielne dla samej budowy chodnika, bo to się wiąże z przebudową 
całej drogi. Koszty budowy chodnika trzeba wtedy zwielokrotnić. Na pewno jest to temat ważny, 
będzie rozważany, natomiast teraz nie potrafię odpowiedzieć czy w przyszłorocznym budżecie będą 
środki na chodnik v/ miejscowości, o której pan myśli. 

Radny Artur Orłowski: Mam prośbę o odtworzenie rowu z kierunku Straszewo na Wiszary, 
w szczególności po lewej stronie, gdzie na wiosnę woda przelewa się przez asfah, a szkoda, żeby 
uległ zniszczeniu. 

Pan Andrzej Fortuna: Powiem, że nie dokonamy odtworzenia wszystkich rowów, gdyż było by 
to 400 km rowów. Przy czym cena za jeden metr odtworzenia rowu najtaniej wynosi 15 zł/metr 
bieżący, a więc nakłady finansowe potężne. Wobec czego zaczynamy to jako pilotaż i wybierzemy 
w pierwszej kolejności te drogi i rowy z którymi mamy uregulowany stan własności dotyczący 
wszystkich działek Na terenie jednej z gmin odtworzyliśmy rów, gdzie w ciągu 2 lat został 
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zaorany. Jest to częsty problem, podobnnie jak nielegalne korzystanie z pasa drogowego. 

Radny Artur Orłowski: Postaralibyśmy się dopilnować w tym miejscu rowu. 

Pani Krystyna Łapacz: Tam jest naprawdę pilna sprawa. 

Pan Andrzej Fortuna: Nie neguję potrzeby odtworzenia ani jednego rowu. Proszę tylko policzyć 
skalę nakładu, aby te rowy odtworzyć. Dlatego dopiero zaczynamy z odtwarzaniem. 

Przewodniczący Rady: Panie Starosto jest jeszcze sporo do zrobienia, ale jak ma to wyglądać tak 
jak do tej pory to jestem dobrej myśli co do przyszłości. 

Pan Sławomir Słupczyńsld: Tak, drogi powiatowe są zdecydowanie w lepszym stanie niż drogi 
wojewódzkie. Pan Starosta nie powiedział jeszcze o jednej rzeczy, którą w tym roku 
najprawdopodobniej wspólnie będziemy prowadzili. A mianowicie w miejscowości Trzciano 
będziemy budowali fragment drogi w kierunku miejscowości Laskowice. Powiat wykona podjazd i 
zjazd a Gmina Ryjewo pociągnie drogę dalej. 

Pan Przewodniczący podziękował przedstawicielom dróg wojewódzkich i powiatowych za 
obecność na obradach sesji oraz za przedstawione szczegółowe informacje a następnie ogłosił 
przerwę. 

Przewodniczący Rady: Wznawiając obrady i z uwagi na brak dodatkowych pytań odnośnie dróg 
powiatowych proszę Pana Wójta o przedstawienie informacji dotyczącej remontów dróg gminnych. 

Pan Sławomir Słupczyński: Informację o remontach i modernizacjach dróg gminnych w 2016 
roku i plany na 2017 rok przedstawię, w podziale na środki, które bezpośrednio wypłynęły z Gminy 
oraz na środki z funduszu sołeckiego. Otóż w 2016 roku równano drogi gminne (firma P H M B 
Eugeniusz Miklewicz, S K R Mątowskie Pastwiska oraz pracownicy Gminy Ryjewo), okaszano 
pobocza drogi oraz naprawiano punktowo gruzem betonowym. 
Dokonano remontu drogi Watkowice - Pułkowice za kwotę 16.400,00 złotych. 
Dokonano remontu drogi Trzciano - Pierzchowice za kwotę 30.100,00 złotych 
Naprawiono drogi asfaltowe emulsją i gryzem 19.700,00 złotych. 
Ułożono płyty ul. Pod Lasem (okolica Stacji Uzdatniania Wody w Ryjewie) 19.500,00 zł. 
Wydatki związane z pracami projektowymi drogowymi- 13.600,00 złotych (ul. Różana, 
Na Skarpie, chodnik Straszewo) 
Odśnieżanie dróg gminnych - 30.250,00 złotych 
Zakup materiałów remontowych - 49.000,00 złotych 
Utwardzenie placu przy Przedszkolu - 4.000,00 złotych 
Ułożono płyty Y O M B - wjazd ul. Zielna - 5.000,00 złotych 
Wykonano inwestycje dokończenia budowy jezdni z polbruku - część ulicy Różanej oraz 
dokończono budowę drogi gmirmej Barcice - Mątowskie Pastwiska. 
Plany na 2017 rok: 
Plan na zakup materiałów - 50.000,00 
Plan na odśnieżanie - 80.000,00 
Plan na remonty dróg - 125.000,00 
Do tej pory wydatkowano: na odśnieżanie dróg 37.640,00 złotych. 
Na remonty dróg gminnych na ten moment wydano 16.100,00 złotych 
w tym: Równano drogi po okresie zimowym 6.700,00 złotych 
Remontowano ulicę Łąki (do p. Bach) - 2.600,00 
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w miesiącu maju zakończono roboty związane z remontem drogi Trzciano - Pierzchowice -
4.400,00 złotych, Trzciano - Czarne Bagno 2.400,00 złotych, zakończono remont dróg 
w miejscowości Jałowiec. Trwa okaszanie rowów i dróg gminnych. 
Wybrano wykonawcę prac projektowych związanych z rewitalizacją ulicy Lipowej 
i zagospodarowaniem terenu za budynkiem Urzędu Gminy w Ryjewie - zostało nim Biuro Obsługi 
Inwestycji z siedzibą przy ulicy Koszykowej 23B w Kwidzynie. Za kwotę 12.500,00 złotych netto. 
Zadanie zostanie zrealizowane w ciągu 100 dni od daty podpisania umowy. Złożono wniosek 
o dofinansowanie (do Wojewódzkiego Biura Geodezji i Kartografii w Gdańsku) przebudowy drogi 
Trzciano - Laskowice na pierwszy etap tj. 521 metrów bieżących. Uchwałą Zarządu Województwa 
Pomorskiego z dnia 16 maja 2017 roku przyznano Gminie Ryjewo wsparcie w wysokości 
83.760,00 złotych. Prace związane z zadaniem oszacowano na: 279.283,37 złotych brutto. Planuje 
się rozpoczęcie prac w 3 bądź 4 kwartale br. Ogłoszono przetarg na przebudowę drogi gminnej 
ul. Wiejska i Przejazdowa. Otwarcie ofert odbyło się 30 maja 2017 roku. Została złożona 1 oferta 
przez P H M B Eugeniusz Miklewicz. Prace zostały oszacowane na: 194.000,00 złotych. Inwestycja 
polegać będzie na zmianie nawierzchni drogi gminnej z gruntowej na nawierzcłinię z płyt Y O M B . 
100x75x12,5cm w systemie pasowym (znajdujących się w dwóch pasach szerokości 1,0 m, 
położonych w odległości 1,0 m od siebie, tak aby mogły poruszać się po nich koła pojazdu). Na 
skrzyżowaniach z drogami gminnymi i zjazdach przewiduje się ułożenie nawierzchni w systemie 
płatowym (z dodatkowym pasem płyt w osi drogi). Pobocza planuje się wykorytować i uzupełnić 
gruntem rodzimym. Parametry techniczne i eksploatacyjne: długość 677,20 mb, szerokość 3 m, 
szerokość z poboczami 4,0 m. 
W najbliższym czasie zostanie zlecone wykonanie kompletnych projektów na drogi we wsi 
Ryjewo: tj. Krańcowa, Wiaduktowa, Wesoła, Okrężna, Polna, Braterstwa Narodów i Cicha. 
Na remonty dróg gminnych w sołectwach w 2017 roku zaplanowano w ramach funduszu 
sołeckiego środki v/ łącznej wysokości 98.647,20 zł w tym: 
- 46.800,00 zł na remonty bieżące dróg gminnych, 
- 40.000,00 zł na zakup materiałów do remontów dróg, 
- 11.847,20 zł na usługi (projekt budowy chodnika, tablice kierunkowe). 
1. B A R C I C E - Remonty bieżące dróg gminnych - Plan 5.000,00 zł - Wydatkowano 3.645,72 zł 
2. B E N O W O - Remonty bieżące dróg gminnych - Plan 8.000,00 zł - Wydatkowano 4.482,12 zł 
3. B O R O W Y MŁYN - Remonty bieżące dróg gminnych (zakupy) - Plan 7.000,00 zł. Remonty 

bieżące dróg gminnych (zakupy) - Plan 1.500,00 zł. Tablice informacyjno-kierunkowe - Plan 
2.000,00 - Wydatkowano 1.496,50 zł (7 tablic, 5 słupków) 

4. JAŁOWIEC - Remonty bieżące dróg gminnych - Plan 6.300,00 zł 
5. JARZĘBINA- Remonty bieżące dróg gminnych - Plan 3.000,00 zł - Wydatkowano 2.971,68 

zł. Projekt budowy chodnika - Plan 2.500,00 zł 
6. MĄTOWSKIE P A S T W I S K A - Remonty bieżące dróg gminnych - Plan 10.000,00 zł -

Wydatkowano 6.669,06 zł 
7. PUŁKOWICE - Zakup płyt drogowych - Plan 8.000,00 zł 
8. R U D N I K I - Zakup płyt drogowych - Plan 4.000,00 zł 
9. R Y J E W O - Remonty bieżące dróg gminnych - Plan 11.000,00 zł 
10. S T R A S Z E W O - Remonty bieżące dróg gminnych (zakup materiału) - Plan 9.000,00 zł 

(225 ton gruzu budowlanego, w trakcie realizacji). Tablice informacyjno-kierunkowe - Plan 
4.657,60 zł - Wydatkowano 4.657,60 zł (21 tablic, 18 słupków) 

U . T R Z C I A N O - Remonty bieżące dróg gminnych (zakup materiału) - Plan 6.000,00 zł (225 ton 
gruzu budowlanego, w trakcie realizacji). Tablice informacyjno-kierunkowe - Plan 2.689,60 zł 
- Wydatkowano 2.689,60 zł (14 tablic, 8 słupków) 

12. W A T K O W I C E - Remonty bieżące dróg gminnych - Plan 10.000,00 zł 

Na dzień dzisiejszy wydatkowano środki na remont dróg gminnych w wysokości 26.612,28zł. 
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Chciałby jeszcze zwrócić Państwa uwagę na sytuację z jałcą się zetłoięliśmy w tym rolcu. Nie wiem 
z czego to wynika, ale pojawił się problem ze znalezieniem wykonawców remontów dróg 
gminnych, wręcz musieliśmy prosić wykonawców o wykonanie zlecenia. Problemem zaczynają też 
być drogi zwykłe szutrowe. Wykonawca po prostu nie ma czasu zająć się zleceniem. Oczywiście 
wszystkie prace zostaną wykonane, ale w tym roku prace będą trwały z tych względów odrobinę 
dłużej niż zwykle. 

Przewodniczący Rady: Dziękuję. Widać, że dużo prac zostało wykonanych. W zasadzie 
zrealizowaliśmy plan prac na 2016 rok i sumiennie realizujemy plan na 2017 rok. Myślę, że to 
dobry kierunek działań. 

Radna Barbara Wolak: Drogi wyglądają porządnie, co widać. 

Przewodniczący Rady: Pan Wójt idzie w kierunku tak jak deklarował na początku kadencji. 
Remontowana jest jedna droga w roku w miejscowości Ryjewo, jedna na dolnym i jedna na górnym 
terenie. Na razie to się sprawdza Panie Wójcie, za realizację czego dziękujemy. 

Ad.5. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2016 rok: 

a) Sprawozdanie Wójta z wykonania budżetu za 2016 rok; 
Pan Sławomir Słupczyńsld: Dochody Gminy zaplanowane w wysokości 24.749.669,47 zł 
wykonano w 98,5 % , uzyskano kwotę 24.374.986,32 zł. Dochody uzyskano z tytułu: 

- Dochodów własnych ( z podatków i majątku gminy) 4.222.164,22 zł 
- Udziałów w podatkach dochodowych Budżetu Państwa 2.284.476,00 zł 
- Dotacji celowych 8.105.482,10 zł 
- Subwencji ogólnych 9.408.209,00 zł 
- Środków na dofinansowanie zadań własnych gminy pozyskanych z innych źródeł 354.655,00 zł 

Głównym źródłem dochodów gminy w 2016 roku były subwencje ogólne stanowiące 38,6% 
udziału w dochodach gminy, kolejnym dotacje celowe, których udział w dochodach gminy wyniósł 
33,3 % oraz dochody własne gminy 17,3 %. Subwencje oraz dotacje celowe wpływały na konto 
gminy w sposób terminowy, zgodnie z przyjętym planem. Plan dochodów własnych wykonano w 
wysokości 93,5 %, uzyskując środki na kwotę 4.222.164,22 zł. Najwyższe dochody w ramach 
dochodów własnych uzyskano z następujących źródeł: 

- Podatku od nieruchomości na kwotę 1.248.514,93 zł, co stanowi 5 , 1 % udziału w dochodach 
gminy; 

- Podatku rolnego na kwotę 703.339,44 zł, stanowiącą 2,9% udziału w dochodach gminy; 
- Opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na kwotę 585.564,09 zł co stanowi 2,4% 

udziału w dochodach gminy; 
- Opłat z tytułu dostarczania wody w wysokości 534.276,62 stanowiące 2,2% udziału w 

dochodach gminy 
- Opłat za usługi odprowadzania ścieków w wysokości 420.203,76 stanowiące 1,7%. udziału w 

dochodach gminy. 

Udziały w podatkach dochodowych Budżetu Państwa wyniosły 101,8 % planu, który wynosił 
2.244.725,00 zł. W ramach dofinansowania zadań własnych z budżetu Uni i Europejskiej, 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska, itp. zaplanowano wpływy w wysokości 
360.335,00zł z czego uzyskano 98,4 % tj. 354.655,00 zł. Dofinansowanie uzyskano do 
realizowanych projektów: 
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1. „Pasjonaci nauki- wsparcie dla szkół z terenu Gminy Ryjewo" 270 865,00 zł; 
2. „Usuwanie wyrobów zawierających azbest z terenu gminy" 14 670,00 zł; 
3. „Wymiana źródeł ciepła na ekologiczne" 66 620,00 zł; 
4. „Na własne konto" 2 500,00 zł. 

Stan zaległości na 31.12.2016 roku przedstawia się następująco: 

1. W podatkach lokalnych 370.014,76 zł. w tym: 

- w podatku od nieruchomości 314.494,44 zł; 
- w podatku rolnym 51.698,04 zł; 
- w podatku od środków transportowych 3.738,28 zł; 
- w podatku leśnjTO 84,00 zł. 

2. W opłatach za gospodarowanie odpadami komunalnymi 105.536,82 zł. 
3. W opłatach za wodę, ścieki, nieczystości stałe 104.954,26 zł. 
4. Z tytułu wypłaconych świadczeń z funduszu i zaliczki alimentacyjnej 1.232.526,11 zł. 

Wydatki Gminy ogółem wykonano w 91,0%, plan wynosił 25.734.582,47 zł wykonanie 
23.583.219,04 zł. Poniżej zostały omówione wydatki w podziale na bieżące i majątkowe. Wydatki 
bieżące zaplanowane w kwocie 24 375 946,97 zł. zrealizowano w wysokości 22.652.499,37 zł tj. 
92,9 % planu. W ramach wydatków bieżących środki przeznaczono na: 

1 .Finansowanie działalności 5 jednostek budżetowych gminy w tym: 
- Szkoły Podstawowej w Ryjewie na kwotę 3.341.969,04 zł, 
- Szkoły Podstawowej w Straszewie na kwotę 1.270.493,57 zł, 
- Gimnazjum w Ryjewie na kwotę 1.688.729,77 zł, 
- Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Ryjewie na kwotę 8.283.156,09 zł. 
- Urzędu Gminy w Ryjewie na kwotę 2.345.665,52 zł. 

2. Przekazano dotacje : 
- celowe na realizację zadań gminy zleconych jednostkom spoza sektora finansów publicznych w 

wysokości 152.000,00 zł, 
- celowe na realizację zadań gminy zleconych jednostkom sektora finansów publicznych w 

wysokości 62.904,00 zł, 
- podmiotowe dla samorządowych instytucji kultury na kwotę 648.994,49 zł, 
- podmiotową dla niepublicznych przedszkoli w Ryjewie na kwotę 756.114,1 Izł. 

Razem dotacje udzielone z budżetu gminy wynoszą 1.620.012,60 zł, co stanowi 6,9 % wydatków 
bieżących gminy. 

3. Ponadto ponoszono wszystkie inne wydatki określone w ustawie o samorządzie gminnym, jako 
wydatki własne gmmy. 

Wydatki majątkowe zaplanowano w wysokości 1.358.635,50 zrealizowano w 68,5% tj. w kwocie 
930.719,67 zł. w ramach których zrealizowano inwestycje : 

1. W gospodarce wod-kan na kwotę ogółem 96 295,67zł. 
między innymi: 
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- modernizacja oczyszczalni ścieków w Mątowskich pastwiskach 40.665,00 zł. 
- budowa przepompowni ścieków przy Osiedlu Leśnym 25.430,24 zł. 
- zakup pomp do oczyszczalni i na przepompownie 11.590,43 zł. 

2. Budowa jezdni z polbruku - ulica Różana w Ryjewie 107.643,92 zł. 
3. Budowa drogi Barcice- Mątowskie Pastwiska 255.916,46 zł. 
4. Pozostałe wyd. majątkowe 269.370,18 zł. 
w tym doposażenia placów zabaw, zak. sprzętu komputerowego, zakup samochodu bojowego dla 
OSP Benowo, drzwi, ZS w Ryjewie remont pomieszczeń na świetlicę i zakup serwera do pracowni 
komputerowej, oświetlenie dróg gminnych, itp. 

Przychody Gminy zaplanowano w wysokości 1.743.801,00 zł, wykonano w 93,8 % tj. w kwocie 
1.021.621,47zł. z tytułu: wolnych środków. Rozchody Gminy Rozchody w wysokości 758.888,00 
dotyczą spłat wcześniej zaciągniętych pożyczek i kredytów zgodnie z umowami zawartymi z 
bankami. Wynik Finansowy Gminy na dzień 31.12.2016 roku występuje nadwyżka budżetowa 
Gminy w wysokości 791.767,28zł. Zadłużenie gminy z tytułu zaciągniętych pożyczek i kredytów 
wynosi 4.979.854,00 zł. Nie prolongowano spłaty żadnej raty kredytu na kolejne lata. Gmina 
posiada należności wymagalne na dzień 31.12.2016 roku w wysokości 1.798.188,03 zł. 
Należności te powstały z tytułów: 
- wypłat zaliczek i funduszu alimentacyjnego 1.232.526,11 zł, oraz 
- zaległości w podatkach i opłatach oraz pozostałych dochodach gminy na kwotę 565.661,92 zł. 
Gmina nie posiada zobowiązań wymagalnych na dzień 31.12.2016r. 

Informacja stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

b) Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania budżetu 
Gminy Ryjewo za 2016 rok wraz ze sprawozdaniem finansowym; 

Przewodniczący Rady odczytał pozytywną opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej 
o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Ryjewo za 2016 rok. 

Opinia stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

c) Przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej w sprawie wykonania budżetu Gminy Ryjewo 
za 2016 rok; 

Pan Marek Górecki: Komisja Rewizyjna Rady Gminy Ryjewo na posiedzeniu dnia 24 kwietnia 
2017 r. dokonała oceny wykonania budżetu Gminy Ryjewo. Na podstawie analizy sprawozdania 
oraz wyjaśnień złożonych przez Wójta Gminy i Skarbnika, Komisja stwierdziła, co następuje. 
Zaplanowane na 2016 rok dochody w kwocie 24.749.669,47 zł wykonano w 98,5 % co wyniosło 
24.374.986,32 zł. Natomiast wydatki zaplanowano na kwotę 25.734.582,47 zł z czego 
wydatkowano środki w kwocie 23.411.525,04 zł, co stanowi 91,0 % planu. Wydatki bieżące 
zaplanowane były w kwocie 24.375.946,97 zł, które zrealizowano w wysokości 22.652.499,37 zł tj. 
92,9 % planu. Wydatki inwestycyjne w gminie w roku 2016 wyniosły ogółem 890.054,67 zł z 
planowanych 1.317.970,50 zł. Wykonane zadania inwestycyjne to m.in.: budowa przepompowni 
ścieków, wykonanie sieci wodociągowej i kanalizacyjnej - ulica Zielna w Ryjewie, projekt 
termomodemizacji budynków, audyt efektywności energetycznej, zagospodarowanie placu przy 
Świetlicy Wiejskiej w Trzcianie, adaptacja pomieszczeń po byłej bibliotece na lokale socjalne, 
zakup samochodu dla posterunku policji w Ryjewie, montaż systemu monitorującego miejscowość 
Ryjewo, postawienie wiat przystankowych w niektórych miejscowościach gminy oraz dotacja na 
dofinansowanie remontu zabytków w gminie. Zadłużenie gminy z tytułu zaciągniętych kredytów na 
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dzień 31.12.2016 roku wynosił 4.979.854,00 zł. Nie prolongowano spłaty żadnej raty kredytu na 
kolejne lata. Zadłużenie gminy w porównaniu do zadłużenia na dzień 31.12.2015 roku uległo 
dalszemu zmniejszeniu o 758.888,00 zł tj. o 13,2 %. Komisja Rewizyjna ustaliła, że w zakresie 
wydatków przestrzegane były podstawowe zasady wykonywania budżetu, w szczególności: 
wydatki dokonywane były w granicach kwot ustalonych w planie finansowym, zgodnie z 
zaplanowanym przeznaczeniem; wydatki na obsługę długu publicznego (odsetki) poniesione 
zostały zgodnie z harmonogramami spłat poszczególnych tytułów dłużnych (kredytów i pożyczek). 
Komisja Rewizyjna opiniuje, iż wykonanie budżetu nie budzi zastrzeżeń zarówno pod względem 
finansowym jak i prawnym. Komisja Rewizyjna nie wnosi uwag do przedstawionego sprawozdania 
1 ocenia pozytywnie działania Wójta Gminy Ryjewo w zakresie realizacji wydatków budżetowych 
w 2016 roku. 

Opinia stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

d) Dyskusja dotycząca przedstawionego sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Ryjewo 
za 2016 rok; 

Przewodniczący Rady: Proszę Państwa, dochody to temat który nas bardzo interesuje, dużo 
bardziej niż wydatki, bo kiedy tworzymy budżet to wiemy, że te wydatki, które zaplanujemy będą 
prawie w 100% zrealizowane, a jeśli nie to są na to obiektywne powody. W 2016 roku wydatki 
wykonane zostały na dość wysokim poziomie, bo ponad 90%. Natomiast ciągle nas martwią 
niewykonane dochody, 93% to może jest dość małe wykonanie. Wiemy jakie są tego przyczyny, to 
po prostu zależy od podatników. To są zaległości przede wszystkim w podatkach, przy czym 
zdajemy sobie sprawę jaka jest sytuacja materialna wielu osób, staramy się to rozumieć. W tym 
roku na Komisji Pan Wójt przedstawił nam skutki egzekwowania i tu jest dobry sygnał, dość sporą 
kwotę tych zaległości udało się urzędnikom wyegzekwować, myślę też, że w tym kierunku będą 
zmierzać, za co już teraz dziękujemy. A za tą kwotę zaległości można by sporo zrobić w temacie 
dróg. Odnośnie budżetu za 2016 rok, wydajemy pieniądze w zakresie różnych zadań m.in. na 
działalność statutową, działalność z zakresu kultury, kultury fizycznej i sportu, gdzie wydajemy 
kwotę w wysokości 1.620.000,00 zł, a więc sporo. Wydajemy również środki na inwestycje, o 
których mówił wcześniej Pan Wójt, na kwotę ponad 900 tys. zł. Sumując wydatki mamy już ponad 
2 milionów złotych. Kwoty mówią same za siebie. 

Radna Barbara Wolak: Pan Przewodniczący powiedział już o zasadniczych sprawach o jakich 
rozmawialiśmy szerzej i bardziej szczegółowo na Komisjach Stałych Rady Gminy, przeglądaliśmy 
cały budżet, pytaliśmy o każde ewentualne drobiazgi i otrzymaliśmy na nie odpowiedź. Nie mamy 
żadnych zastrzeżeń co do wydatków, jedynie co do dochodów, chcielibyśmy aby kwoty spływały 
do nas w sposób bardziej realny, ale tak jak powiedział Pan Przewodniczący sytuacja materialna 
mieszkańców jest taka i na to nie mamy już większego wpływu. Cały budżet został zrealizowany 
prawidłowo. Widzimy tutaj zaangażowanie całego Urzędu Gminy z Panem Wójtem na czele. 

e) Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz 
ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Ryjewo za rok 2016. 

Projekt uchwały odczytał Pan Kazimierz Zima - Przewodniczący Rady, po czym wystąpił 
z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. Wobec braku uwag przystąpiono do 
głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 15 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 15, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła U C H W A Ł Ę Nr XXVII I /193 /17 w sprawie rozpatrzenia i 
zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy 
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Ryjewo za rok 2016. Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Ad.6. Głosowanie w sprawie absołutorium dła Wójta Gminy Ryjewo: 

a) Przedstawienie wnioslcu Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ryjewo w sprawie udzielenia 
absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo; 

Pan Marek Górecki: Komisja Rewizyjna Rady Gminy po rozpatrzeniu sprawozdania 
finansowego, sprawozdania Wójta Gminy z wykonania budżetu w 2016 r., informacji o stanie 
mienia komunalnego, dokonania własnych kontroli i analiz na posiedzeniu w dniu 24 kwietnia 2017 
roku dokonała oceny wykonania budżetu gminy w roku 2016 i postanowiła ocenić sprawozdanie 
z wykonania budżetu pozytywnie oraz złożyć wniosek o udzielenie absolutorium. 
Wniosek stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

b) Odczytanie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku w sprawie opinii 
o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ryjewo; 

Przewodniczący Rady odczytał pozytywną opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej 
o wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie Wójtowi Gminy Ryjewo absolutorium 
z wykonania budżetu gminy za rok 2016. 
Opinia stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

c) Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo. 

Projekt uchwały odczytał Pan Kazimierz Zima - Przewodniczący Rady, po czym wystąpił 
z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. Wobec braku uwag przystąpiono do 
głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 15 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 15, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła U C H W A Ł Ę Nr X X V I I I / 1 9 4 / 1 7 w sprawie udzielenia 
absolutorium Wójtowi Gminy Ryjewo. Uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Przewodniczący Rady: Pragnę w imieniu własnym jak i całej Rady Gminy gorąco podziękować za 
Pana zaangażowanie, co widać na każdym kroku, każdego dnia, każdego miesiąca i nie tylko w 
roku 2016, ale i wcześniej, jak i mam nadzieję w przyszłości. Na Pana ręce chciałbym również 
złożyć podziękowania wszystkim urzędnikom, którzy przyczyniają się do tego, że tworzymy 
wspólnie dobry wizerunek tej Gminy. Życzę dużo wytrwałości dla naszych urzędników. Raz 
jeszcze dziękuję Panie Wójcie. 

Pan Sławomir Słupczyński: Dziękuję Państwu za udzielone absolutorium. Oczywiście najbardziej 
chciałbym podziękować moim współpracownikom. Pani Zastępcy Wójta, Pani Skarbnik, Pani 
Sekretarz, Dyrektorom naszych Szkół, Kierownikowi GOPS, Dyrektor Biblioteki, Dyrektorowi 
G O K , Wam Państwo Radni, Sołtysom, pracownikom Urzędu i wszystkim, którzy przyczynili się do 
tego, aby ten budżet udało się wykonać. Myślę, że budżet z tego roku będzie zdecydowanie lepiej 
wykonany, a wynika to z tego że w 2016 roku pracowaliśnfy bardzo intensywnie nad tym, żeby 
planowane przez nas inwestycje udało się wykonać. I tak naprawdę w tym i w 2018 roku naszą 
Gminę czeka wielki skok, otóż wydamy znaczną ilość pieniędzy w porównaniu z tymi 
przeznaczonymi na inwestycje w roku ubiegłym. Dotyczy to przede wszystkim takich inwestycji 
jak m.in. modernizacja oczyszczalni ścieków, budowa sześciu tłoczni, termomodemizacja, zmiany 
oświatowe, budowa kanalizacji na ulicy Tartacznej i Zielnej, zbiornik wyrównawczy w Straszewie, 
powstaną dwie drogi. Kwota jaka wydamy będzie oscylowała w granicach 10 mil ionów złotych. 
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Przepracowany dobrze rok ubiegły pozwala nam na takie inwestycje w roku bieżącym, a być może 
na koniec kadencji uda się zrealizować to co zaplanowaliśmy. Dziękuje bardzo za dzisiejsze 
absolutorium. 

Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie obciążenia służebnością przesyłu nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Ryjewo. 

Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy. 

Przewodniczący FLady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 15 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 15, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła U C H W A Ł Ę Nr XXVII I /195 /17 w sprawie obciążenia 
służebnością przesyłu nieruchomości stanowiącej własność Gminy Ryjewo. Uchwała stanowi 
załącznik nr 11 do protokołu. 

Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie ustałenia zasad i liryteriów wynajmowania lolcali 
wchodzących w slJad mieszłcaniowego zasobu Gminy Ryjewo. 

Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 15 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 15, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła U C H W A Ł Ę Nr X X V I I I / 1 9 6 / 1 7 w sprawie ustalenia 
zasad i kryteriów wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy 
Ryjewo. Uchwała stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia z 
Nadłeśnictwem Kwidzyn przy realizacji inwestycji pn: „Przebudowa drogi w leśnictwie 
Lisewo obręb Ryjewo". 

Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

Przewodniczący Rady: Proszę przybliżyć nam o jaką drogę chodzi? 

Pan Sławomir Słupczyński: To jest droga, która na dzień dzisiejszy według nomenklatury 
Nadleśnictwa nie jest drogą a używana jest od kilkudziesięciu lat. To jest droga od Leśniczówki, 
znajdującej się na końcu Ryjewa w stronę przejazdu kolejowego i za nim w prawo w stronę ulicy 
Wrzosowej. Odcinek który zrobimy w przyszłym roku będzie od Leśniczówki do kapliczki, która 
stoi w lesie, i będzie to droga asfaltowa. To jest około 700-800 metrów bieżących tej drogi. Koszt 
całej drogi kosztorysowo plus/minus jest około 400 tys. zł, czyli w naszym budżecie będziemy 
musieli zapewnić środki w wysokości około 100 tys. zł. 

W głosowaniu udział wzięło 15 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 15, przeciw - O, 
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wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła U C H W A Ł Ę Nr X X V I I I / 1 9 7 / 1 7 w sprawie wyrażenia 
zgody na zawarcie porozumienia z Nadleśnictwem Kwidzyn przy realizacji inwestycji pn: 
„Przebudowa drogi w leśnictwie Lisewo obręb Ryjewo". Uchwała stanowi załącznik nr 13 do 
protokołu. 

Ad.lO. Podjęcie uchwały w sprawie poparcia dła uchwał Rad Gmin Dobrzeń Wiełłci, Dąbrowa 
i Komprachcice dotyczących przywrócenia granic wymienionych gmin do stanu sprzed 1 
stycznia 2017 r. 

Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński - Wójt Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 15 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 15, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła U C H W A L Ę Nr X X V I I I / 1 9 8 / 1 7 w sprawie poparcia dla 
uchwał Rad Gmin Dobrzeń Wielki, Dąbrowa i Komprachcice dotyczących przywrócenia granic 
wymienionych gmin do stanu sprzed 1 stycznia 2017 r. Uchwała stanowi załącznik nr 14 do 
protokołu. 

A d . l l . Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXni/167/16 z dnia 28 grudnia 2016 
roliu w sprawie uchwalenia budżetu gminy Ryjewo na 2017 roli. 

Projekt uchwały odczytała Pani Małgorzata Zdunek - Skarbnik Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 15 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 15, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła U C H W A Ł Ę Nr X X V I I I / 1 9 9 / 1 7 w sprawie zmiany 
uchwały Nr XXII I /167 /16 z dnia 28 grudnia 2016 roku w sprawie uchwalenia budżetu gminy 
Ryjewo na 2017 rok. Uchwała stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

Ad. l2 . Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXIII/166/16 z dnia 28 grudnia 2016 
roku w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ryjewo na lata 2017-
2027. 

Projekt uchwały odczytała Pani Małgorzata Zdunek - Skarbnik Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 

W głosowaniu udział wzięło 15 radnych. W głosowaniu jednogłośnie (za - 15, przeciw - O, 
wstrzymało się - 0) Rada Gminy podjęła U C H W A Ł Ę Nr X X V I I I / 2 0 0 / 1 7 w sprawie zmiany 
uchwały Nr XXII I /166 /16 z dnia 28 grudnia 2016 roku w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Ryjewo na lata 2017-2027. Uchwała stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

Ad. l3 . Informacja Wójta z działalności w okresie między sesjami. 

27.04. W Powiślańskim Banku Spółdzielczym w Kwidzynie odbyło się pożegnanie Pani Prezes 
Oddziału Banku Spółdzielczego w Ryjewie Barbary Warczak. Tego dnia odbyło się również 
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wręczenie nagród Starosty i Przewodniczącego Rady Powiatu. Z Gminy Ryjewo nagrodę dostał 
Związelc Emerytów i Rencistów oraz Pan Tomasz Cliojnacki. 
28.04. Odbyła się już I I I edycja Festiwalu Teatralnego Kurtyna. 
04.05. W Kancelarii Notarialnej w Kwidzynie podpisałem akt notarialny ze Starostwem 
Powiatowym w Kv/idzynie regulujący służebność przejazdu przez działki gminne. 
09.05. Razem z Panią Skarbnik Małgorzatą Zdunek uczestniczyłem w szkoleniu organizowanym 
przez Regionalną Izbę Obrachunkową w Gdańsku. Uczestniczyłem w spotkaniu Rady Programowej 
P L G D . Tego dnia Związek Emerytów i Rencistów zorganizował wieczorek taneczny, na którym 
złożyłem gratulacje w związku z otrzymaną nagrodą. 
11.05. Uczestniczyłem w walnym zgromadzeniu członków Powiślańskiego Banku Spółdzielczego 
w Kwidzynie. 
12.05. W siedzil^ie P L G D podpisałem uchwały Rady Programowej odnośnie odwołań 
beneficjentów. 
W dniach 15-16 maja uczestniczyłem w Konferencji naukowej na temat oczyszczalni ścieków, 
tłoczni i przepompowni. 
16.05. Uczestniczyłem w uroczystościach obchodów Dnia Strażaka zorganizowanych przez 
Komendanta Powiatowego państwowej Straży Pożarnej w Kwidzynie. 
19.05. Na zaproszenie Profesora Andrzeja Stępniaka oraz Posła do Parlamentu Europejskiego 
Jarosława Wałęsy uczestniczyłem w Obchodach Dnia Europy, które odbyły się na Wydziale 
Ekonomicznym Uniwersytetu Gdańskiego. 
22.05. Odbyło się spotkanie wójtów i burmistrzów powiatu kwidzyńskiego ze Starostą, którego 
tematem było przedstawienie działań związanych z poprawą komunikacji kolejowej dla powiatu 
kwidzyńskiego poprzez ustanowienie nowych przystanków w połączeniach pasażerskich. 
23.05. Odbyłem spotkanie z Panem Wojciechem Fałkowskim Prezesem i właścicielem firmy 
Ecol-Unicon Sp. z o.o., która wygrała przetarg na modernizację oczyszczalni ścieków w 
Mątowskich Pastwiskach. 
25.05. W Szkole Podstawowej w Straszewie odbył się już X X V I I Konkurs poezji i prozy 
patriotycznej. Tego dnia odbyło się również wspólne posiedzenie Komisji Stałych Rady Gminy 
Ryjewo, którego tematem było omówienie projektów uchwał przygotowanych na dzisiejszą sesję. 
27.05. Na boisku „Leśnym" w Ryjewie odbyły się zawody gminne strażaków. Wśród drużyn 
żeńskich pierwsze miejsce zajęły drułiny z OSP Benowo, a drugie z OSP Straszewo. Wśród 
mężczyzn zwycięż>'ło OSP Trzciano, 2 miejsce OSP Straszewo, 3 miejsce OSP Benowo, a czwarte 
miejsce zajęło OSP Ryjewo. 
29.05. W Gdańsku uczestniczyłem w spotkaniu roboczym poświęconym zorganizowaniu spływu 
kajakowego z Korzeniewa do Białej Góry, którego organizatorem jest Marszałek Województwa 
Pomorskiego wspólnie z samorządami: Gminą Kwidzyn, Powiatem Sztum, Gminą Ryjewo, 
Miastem Tczew i Miastem Pelplin w ramach obchodów „Roku Wisły". 
30.05. O godzinie 9.00 doszło do podpisania umowy z firmą E K O - T E C H Sp. z o.o., która wygrała 
przetarg na nadzory przebudowy oczyszczalni ścieków. O godzinie 9.30 podpisano umowę z firmą 
H Y D R O - M A R C O Sp. z o.o. Sp. k. z Jarocina, która wykona sześć tłoczni w ramach modernizacji 
oczyszczalni ściek()w. O godzinie 12.00 podpisano umowę z firmą Ecol-Unicon Sp. z o.o. 
z Gdańska, głównym wykonawcą modernizacji oczyszczalni ścieków. Tego dnia otwarto przetarg 
na przebudowę drogi gminnej ulicy Przejazdowej w Ryjewie. Niestety wpłynęła tylko jedna oferta 
firmy Usługi Trans-Wod-Kan P H M B Eugeniusz Miklewicz z Ryjewa. 

Informacja stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

Radna Bernadeta Łukaszewska: Chciałam w swoim imieniu oraz imieniu Pana Romana Zbróga 
podziękować wszystkim, którzy się przyczynili do organizacji I I I edycja Festiwalu Teatralnego 
Kurtyna. 
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Pan Sławomir Słupczyńsłii: Korzystając z obecności sołtysów pragnę ogłosić, iż od miesiąca 
czerwca przedstawiciełe firmy Green K e y planują rozpoczęcie prac związanycli z inwentaryzacją 
zbiorników bezodpływowych, źródeł ciepła, azbestu i własnych źródeł wody na terenie gminy. 
Jesteśmy zmuszeni do tworzenia takich dokumentów, gdzie Ministerstwo Środowiska będzie 
bardzo rygorystycznie kontrolowało, czy gminy posiadają takiego rodzaju dokumenty. 

Pan Wójt Supczyński odczytał odpowiedź Zarządu Województwa Pomorskiego na apel 
wystosowany przez Gminę Ryjewo w sprawie stanu dróg na terenie naszej gminy, gdzie podpisał 
się pod odpowiedzią Członek Zarządu Pan Ryszard Świlski. 

Odpowiedź stanowi załącznik Nr 18 do protokołu. 

Przewodniczący Rady: Kopię tego pisma otrzymał również Pan Dyrektor Zarządu Dróg 
Wojewódzkich. Chcę zwrócić uwagę, że docierają nas informację, że nie ma starań ze strony 
samorządu w tej sprawie. Nie mogę się z tym zgodzić. Wysyłamy po kilka listów w miesiącu. Pan 
Wójt jeździ na spotkania do Urzędu Marszałkowskiego, są wizyty Radnych i mieszkańców, teraz 
był ten apel, gdzie musze podziękować sołtysom przede wszystkim, gdyż to na nich spadł 
obowiązek zebrania podpisów od mieszkańców. Niestety widać jaki jest efekt. Pragnę powiedzieć, 
że nie zostawimy tego tak. Padła dziś propozycja spotkania od Radnego Sejmiku Pana Józefa 
Sarnowskiego i my Panie Wójcie doprowadzimy do spotkania wójtów z Marszałkiem i dalej 
będziemy zwracać uwagę na potrzebę remontów w naszym rejonie. 

Ad.l4 /Ad.15. Interpełacje i zapytania radnycłi. / Odpowiedzi na interpelacje i zapytania 
radnycłi. 

Nie zgłoszono. 

Ad.16. Wołne wniosld i informacje. 

Radny Ałelisander Grocłiowsłii: Chciałbym zgłosić, że na nowo postawionych przystankach już 
dochodzi do sytuacji obklejania reklamami i zajmowania ławek przez osoby spożywające alkohol. 
Może warto to zgłosić Policji, aby zajęła się tymi sprawami. 

Przewodniczący Rady: Myślę, że trzeba powtórzyć naklejenie stosownej informacji. 

Pan Sławomir Słupczyńsld: Oczywiście ponowimy naklejenie stosownej informacji o nie 
obklejaniu i nie spożywaniu alkoholu. Natomiast chciałbym zapewnić, że i tak w godzinach 
urzędowania Policji nie dochodzi do takich sytuacji, gdyż z reguły takie osoby doskonale znają 
system i czas pracy funkcjonariuszy. Do takich sytuacji dochodzi głównie poza czasem pracy 
Policji. Nie jest możliwością, aby policjant stał przy każdym przystanku. To jest problem 
nierozwiązywalny, ale oczywiście zgłosimy to Policji aby bardziej zwróciła uwagę na przystanki. 

Radna Emilia Ostrowska-Cendrowska: To jest problem ciężki do zlikwidowania. Byłam nie raz 
świadkiem interwencji Policji, tyle, że takie osoby przenoszą się po prostu w inne miejsca, nie 
zaprzestają picia. 

Pan Roman Zbróg: Takie osoby nawet po ukaraniu przez Policję nie płaca mandatów. Czasami 
prosi się ich przynajmniej o wyrzucenie butelek do kosza. Nie można za wiele zrobić. 
Czasami dzwonimy po Policję, ale jak tylko te osoby widzą radiowóz chowają butelki i nic nie 
można zrobić. Problem z czasem powraca. 
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Radna Barbara Wolak: Pragnę podziękować za piękny nowy przystanek na ulicy Grunwaldzkiej 
oraz za 3 lampy na ulicy Krańcowej. 

Radny Marek Gtirecki: Jadąc do Straszewa, Trzciana stoi suchy grab, przy straży po prawej 
stronie, gdzie przy silniejszym wietrze spadają suche gałęzie i zagrażają ludziom. 

Pan Sławomir Słupczyńsld: Oczywiście zgłosimy tą sprawę. 

Przewodniczący Rady: Dwie mieszkanki naszej gminy, wystąpiły z prośbą o wymianę dachu 
na bydynku komunalnym, którego jesteśmy jako gmina właścicielem w części. Myślę, że wspólnie 
z Wójtem odpowiemy na to pismo. 

Ad.l7. Zakończenie obrad. 

Wobec wyczerpania tematyki obrad sesji Przewodniczący Rady Gminy zamknął obrady X V I I I sesji 
Rady Gminy Ryje\vo. 

Protokół sporządziła 
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